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  PROTOKÓŁ nr XXXIX/22 

sesji Rady Powiatu w Gryfinie 

w dniu 25 sierpnia 2022 r. 

   

XXXIX sesja Rady Powiatu w Gryfinie odbyła się w dniu 25 sierpnia 2022 r. o godz. 14.00  

w sali obrad Starostwa Powiatowego w Gryfinie przy ul. Sprzymierzonych 4. Posiedzenie 

otworzył Przewodniczący Rady Powiatu w Gryfinie Roman Michalski i stwierdził, że zgodnie 

z listą obecności aktualnie w posiedzeniu uczestniczyło 15 Radnych, co wobec ustawowego 

składu Rady wynoszącego 21 osób stanowiło kworum pozwalające na podejmowanie 

prawomocnych decyzji (lista obecności radnych - zał. nr 1). Ponadto w posiedzeniu wzięli 

udział zaproszeni goście (zał. nr 2). 

 

I. Sprawy regulaminowe:   

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski powitał zebranych gości, przedstawicieli służb 

mundurowych, kierowników jednostek organizacyjnych Powiatu, pracowników Starostwa 

Powiatowego w Gryfinie, przedstawicieli lokalnych mediów, Zarząd Powiatu oraz Radę 

Powiatu. Na protokolantów powołał Agnieszkę Jackiewicz i Magdalenę Romankiewicz.   

 

Od tego momentu w posiedzeniu uczestniczył Radny Sławomir Terebecki (15+1=16) 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski przedstawił porządek obrad, następnie na wniosek 

Zarządu Powiatu wniósł o zmianę porządku obrad polegającą na wprowadzeniu w punkcie  

III porządku obrad projektu uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zajęcia stanowiska 

dotyczącego katastrofy ekologicznej na rzece Odrze. W związku z powyższym kolejne 

punkty porządku obrad ulegną przesunięciu. Przedmiotowy projekt uchwały wszyscy Radni 

otrzymali (zał. nr 3). Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad zmienionym 

porządkiem obrad, który został przyjęty jednogłośnie (16 za; 0 wstrz.; 0 przeciw), stanowi 

zał. nr 4). Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. Następnie powiedział, że Radny Wojciech 

Długoborski zgłosił poprawki do protokołu nr XXXVIII/22 z dnia 23 czerwca 2022 r. 

Przewodniczący zarządził głosowanie w wyniku, którego protokół został przyjęty 

jednogłośnie (16 za; 0 wstrz.; 0 przeciw). Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 
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II. Informacja o stanach kryzysowych na terenie Powiatu Gryfińskiego  

i podejmowanych działaniach.  

 

Od tego momentu w posiedzeniu uczestniczyli Radny Tomasz Mirakowski  

i Zbigniew Szmaja (16+2=18) 

  

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że w okresie międzysesyjnym na terenie 

Powiatu były podejmowane dwa działania w stanach kryzysowych. Jeden dotyczy ekologicznej 

katastrofy na rzece Odrze, a drugi związany był afrykańskim pomorem świń (ASF). Starosta 

odnosząc się do katastrofy ekologicznej na rzece Odrze poinformował, że Powiat pierwsze 

informacje otrzymał w dniu 10 sierpnia br. o godz. 15:00 z Wojewódzkiego Centrum 

Zarządzania Kryzysowego, przekazanie pisma Wojewódzkiej Inspekcji Ochrony Środowiska  

w Zielonej Górze. Jak również z Powiatu Uckermark wpłynęła prośba o zamknięcie śluz  

na wysokości Widuchowej. Zgodnie z kompetencją pismo z Powiatu Uckermark zostało 

przekazane do Wód Polskich, do wiadomości Wojewody Zachodniopomorskiego. Powiat 

Uckermark zwrócił się do Powiatu Gryfińskiego z uwagi na to, że pomiędzy Powiatami jest 

zawarte porozumienie o współpracy w sytuacjach kryzysowych. Wydział Zarządzania 

Kryzowego Starostwa Powiatowego w Gryfinie pismo WIOŚ z Zielonej Góry przekazał do 

gmin z terenu powiatu. Od następnego dnia był stały kontakt z gminami i te dni były już 

poświęcone na stałej obserwacji rzeki Odry. W dniu 11 sierpnia br. do urzędu napływały 

pierwsze informacje z m. Ognica (Gmina Widuchowa), z m. Osinów Dolny (Gmina Cedynia), 

z m. Bielinek i Gozdowic (Gmina Mieszkowice), po godz. 15:00 z m. Zatoń (Gmina Chojna). 

Zgodnie z procedurami napływające informacje zostały przekazane do Wojewódzkiego 

Centrum Zarządzania Kryzysowego. Na stronie Powiatu Gryfińskiego został wydany 

komunikat. W dniu 12 sierpnia br. zebrał się Wojewódzki Sztab Kryzysowy zwołany przez  

Wojewodę.  Do kierowania akcją na terenie Powiatu Gryfińskiego został wyznaczony 

Komendant Powiatowy Państwowej Straży Pożarnej bryg. Sławomir Michalski. Zaraz po 

spotkaniu Wojewódzkiego Zespołu Zarządzania Kryzysowego, o godz. 13:00 został zwołany  

w trybie zdalnym Powiatowy Sztab Kryzysowy i wspólnie z gminami zostały ustalone zasady 

współpracy i wzajemnego informowania się. Z uwagi na to, że sytuacja kryzysowa jest 

ponadregionalna więc kryzysem zarządza Wojewoda Zachodniopomorski.  Starosta dodał,  

że do dnia dzisiejszego praktycznie odbywają się spotkania Wojewódzkiego Zespołu 

Zarządzania Kryzysowego. Po 12 sierpnia br. sztab dotyczący działań na terenie Powiatu 

Gryfińskiego został zorganizowany w Widuchowej, jeżeli zajdzie potrzeba to szczegóły 
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przedstawi Komendant Powiatowy Państwowej Straży Pożarnej w Gryfinie. Pierwsze działania 

na Odrze podejmowali strażacy oraz wędkarze za co Starosta złożył podziękowania.  

W momencie, kiedy coraz bardzie sytuacja się potęgowała w zakresie napływu śniętych ryb 

zostały zastosowane zapory do ich masowego zatrzymywania. Włodarze gmin mocno włączyli 

się w działania poprzez służby, czy komunalne zakłady, polegające na odławianiu masowo ryb 

i sprzątaniu rzeki. W pierwszych dniach tak naprawdę nikt nie wiedział, jaka jest przyczyna 

całej sytuacji i każdy obawiał się wtórnego skażenia rzeki, stąd decyzja Wojewody  

o maksymalnym odłowie ryb. Starosta kontynuując poinformował, że z urzędu ciągły 

monitoring stanu rzeki przeprowadzał pracownik Wydziału Zarządzania Kryzysowego Pan 

Robert Hołubowski. Jego rolą, aczkolwiek niełatwą, było skoordynowanie odbioru ryb. 

Wojewódzki Lekarz Weterynarii wybierał spalarnię, która to obsługiwała, spalarnia ma swoich 

wykonawców do wywożenia. Na początku były 3-4 punkty wywożenia, Powiat jest rozległym 

powiatem, spalarnia znajdowała się w m. Kutno. Starosta dodał, że kryzys przyszedł w czasie 

wolnym, gdzie zasób ludzki transportujący ryby do spalarni był okrojony.  W rezultacie prace 

wykonywał jeden kierowca, który musiał przejechać tutaj około 500 km, następnie odebrać 

śnięte ryby z punktów, a następnie wrócić do Kutna. Odbiory generalnie były co 24 h.   

Do 18 sierpnia br. trwało odławianie i sprzątanie rzeki. Następnie fala śniętych ryb przeszła już 

poza obszar Powiatu i dotarła do m. Szczecin, gdzie już służby szczecińskie przejęły sprawę. 

Następnie Starosta powiedział, że pomoc w sprzęcie została udzielona przez Gminę Sosnowiec 

Miejski Zakład Usług Komunalnych z Sosnowca, Gminę Psary, Gminę Dąbrowę Górniczą. 

Służbom zostały przekazane m.in. worki jutowe, wodery, rękawice lateksowe, pontony  

4 osobowe PCV z wiosłami, worki na śmieci, latarki czołowe, kombinezony ochronne 

(protokół zdawczo-odbiorczy przekazanych materiałów stanowi zał. nr 6). Starosta skierował 

podziękowania za wsparcie akcji. Przekazane materiały odebrał Komendant Gminny Związku 

Ochotniczej Straży Pożarnej w Widuchowej Pan Mariusz Gralak, które to materiały zostały 

porozdzielane na poszczególne OSP.  Starosta poinformował, że do dnia dzisiejszego nie znana 

jest przyczyna skażenia rzeki Odry i tego jak to może oddziaływać na ludzi. Zostały 

zarządzone przez Wojewodę i oddane do dyspozycji Komendanta zasoby osobowe pochodzące 

ze Szkoły Kadetów z Bydgoszczy oraz z Warszawy. Zostały uruchomione Wojska Obrony 

Terytorialnej oraz 5 Pułk Inżynieryjny ze Szczecina włączał się w akcję. Na miejscu  

w Widuchowej Wicestarosta Ewa Dudar miała możliwość spotkania się z premierem RP  

i wyartykułowania, że nie można zapomnieć o społeczności, ponieważ ludziom prowadzących 

działalność gospodarczą na rzece Odrze zostało automatycznie odcięte źródło dochodu. 

Dodatkowo warunki mieszkaniowe dla ludzi mieszkających w pobliżu rzeki Odry były również 
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trudne. Starosta poinformował, że w dalszym ciągu obowiązują trzy zakazy, tj. decyzja 

administracyjna wydana przez Wojewodę Zachodniopomorskiego zakazująca korzystanie  

z wód, decyzja administracyjna Marszałka Województwa dotycząca zakaz połowu ryb  

i wędkowania, jak również decyzja administracyjna Wojewódzkiego Lekarza Weterynarii  

w zakresie gospodarczego obrotu rybami. W czasie trwania Wojewódzkiego Zespołu 

Zarządzania Kryzysowego dyskutowano nad wnioskami o częściowym zniesieniu zakazów, 

jednak w dalszym ciągu nie ma stwierdzonych przyczyn skażenia i z punktu administracyjnego 

jest je trudno znieść, każdy z tych podmiotów ma swoje argumenty.  Uzgodniono, że jeżeli 

będą zniesione to będą zniesione równolegle, w jednym czasie. Wypowiadał się Wojewódzki 

Lekarz Weterynarii dr n. wet. Maciej L. Prost, który po badaniach odłowionego mięsa ryb 

zarówno w laboratorium w Szczecinie, jak również w Puławach. W wyniku przeprowadzonych 

badaniach okazało się, że mięso nadaje się do spożycia. Jednak jest zakaz odłowu z uwagi na 

to, że nie ma oficjalnie podanej przyczyny zakażenia. Każdy obawia się fali powodziowej, 

która przyjdzie za 5 dni, jedni mówią, że może być to dla rzeki dobre, a drudzy mówią,  

że może dojdzie do wzruszenia dna rzeki i niestety dojdzie do sytuacji, która była, wszyscy 

boją się cofki. Starosta dodał, że Komisja Bezpieczeństwa i Porządku wystąpiła  

do Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Gryfinie o informację dot. badanych  

w tym okresie ujęć wodnych (informacja stanowi zał. nr 7). Sanepid prowadzi badania wód, 

uszeregowując ujęcia wody według odległości w linii prostej od korytarza rzeki Odry w III 

kategoriach, tj. I – odległość do 200 m, II – odległość 201-500 m, III – odległość powyżej 500 

m. Badania prowadzi od 11 sierpnia br. Przeprowadzone badania na dzień 22 sierpnia br. 

wskazują, że woda w wodociągach jest zdatna do picia i spełnia normy. Badane były również 

studnie własne z uwagi na to, że nie wszyscy korzystają ze zbiorowego zaopatrzenia wody. 

Własne ujęcia wody są w m. Ognicy, przy ul. Łużyckiej w Gryfinie. W I kategorii badany był 

wodociąg Gryfino Laguna, Ognica i Dębce, w II kategorii – wodociąg Widuchowa, Piasek, 

Bielinek, natomiast w III kategorii – wodociąg Gryfino Pomorska, Krajnik Górny, Osinów 

Dolny. Poproszono również o informację WIOŚ w zakresie pracy oczyszczalni ścieków  

w gminach nadodrzańskich i na tę informację czekają. Na zakończenie powiedział, że myślą 

już co w przyszłości, czyli o pomocy, która powinna być udzielona mieszkańcom, 

przedsiębiorcom żyjących z rzeki, na takiej zasadzie, aby nikogo nie wykluczyć, ale również  

o działaniach, które widzą, a o które wcześniej postulowali z innych przyczyn, tj. powodzi.  

Po pierwsze, aby rzekę objąć całodobowym monitoringiem, dokonywać stałych pomiarów,  

a jeżeli parametry uległyby zmianie to interweniować na danym odcinku. Z punktu widzenia 

Powiatu ochrona Międzyodrza jest ważna i odtworzenie maksymalnie wszystkich śluz  
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od strony polskiej i niemieckiej, które przy takich katastrofach chroniłyby rozwijający się 

narybek. Są to śluzy, które powstawały jeszcze za Bismarcka. Zarząd wyraził to również  

w piśmie. Starosta kontynuując przeszedł do drugiej informacji jakim jest afrykański pomór 

świń (ASF). W porównaniu do katastrofy ekologicznej na rzece Odrze jest to sprawa na pewno 

nie tak medialna i nie tak tragiczna, bo do tego hasła wszyscy się przyzwyczaili. ASF 

przemierza cały świat, dotknął Powiat Gryfiński, oby z jak najmniejszymi stratami.  

W Powiecie wystąpiły dwa ogniska. Pierwsze wystąpiło w m. Strzelczyn (Gmina Chojna),  

w której zostało wybite na szczęście nieduże stado liczące 7 sztuk. Zgodnie z przepisami w tym 

zakresie działania podejmuje Powiatowy Lekarz Weterynarii. Został zwołany Powiatowy 

Zespół Zarządzania Kryzysowego, który spotkał się z przedstawicielami gmin objętych ASF. 

Zgodnie z procedurami, kiedy pojawia się ognisko to z automatu wyznaczone są pewne strefy. 

Powiatowy Lekarz Weterynarii wydał decyzję administracyjną, zalecenia a także określił 

obszar, który dot. Gminy Chojna, Gminy Trzcińsko-Zdrój, Gminy Banie oraz Gminy 

Widuchowa. Starosta kontynuując poinformował, że drugie ognisko wystąpiło w Chojnie, 

doszło do wybicia stada liczącego 60 świń. Zgodnie z zarządzeniem Powiatowego Lekarza 

Weterynarii pomagano w oznaczeniu terenu, który został oznaczony jako teren zapowietrzony. 

Ponadto zgodnie ze wskazaniem Powiatowego Lekarza Weterynarii były układane maty,  

po to, aby zmniejszyć ryzyko rozprzestrzeniania się zakażenia. Jak wynika z informacji  

na dzisiaj, to nie obserwuje się żadnych dodatkowych ognisk, aczkolwiek badane są dwa padłe 

dziki. Jeden w Jeleninie i oczekuje się na wynik oraz drugi w Gryfinie. W zależności  

od wyniku i bliskości gospodarstw Powiatowy Lekarz Weterynarii będzie podejmować dalsze 

czynności i będą współdziałać. Na zakończenie Starosta podziękował za umożliwienie 

przekazania informacji. 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski otworzył dyskusję. 

 

Radna Teresa Sadowska zapytała, czy na dzień dzisiejszy sytuacja na rzece Odrze polepsza 

się i uspokaja. 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że niewątpliwie się polepsza w tym 

zakresie, że nie trzeba już zbierać masowo śniętych ryb. Wszyscy czekają na wyniki badań,  

a polepszenie będzie wówczas, kiedy odstąpi się o tych trzech zakazów, o których mówił 

wcześniej. Można dużo dywagować, bo każdy z nas ma swoją opinię, co dalej. Dodał,  

że cieszy się, że udział biorą już naukowcy. W dniu dzisiejszym wypowiadała się profesor Pani 
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Jolanta Kiełpińska - biolog, ichtiolog, na temat różnych zagrożeń. Mówiła o neurotoksynach, 

które są groźne dla ludzi i mogą się ujawnić przy takim stanie, kiedy nastąpi cofka i zostanie 

wzruszone dno, które spowoduje, że nastąpi kolejny zakwit. Nie jest wstanie przytoczyć nazwy 

glonów, ale mówiła o obecności takich glonów, które są szkodliwe dla ludzi. W tę niedzielę 

postanowił wybrać się na most w Siekierkach zobaczyć, jak wygląda sytuacja po stronie 

polskiej i niemieckiej. Po stronie polskiej stan wód wydał się budujący, na wodzie znajdowały 

się różnego rodzaju ptaki. Natomiast jak się patrzyło z mostu na Odrę Zachodnią, to po stronie 

niemieckiej były skorupiaki i pojedyncze ryby, aczkolwiek nie wyglądało to tak, żeby człowiek 

mógł powiedzieć, że coś się mocnego dzieje. Trzeba cierpliwie czekać na zdjęcie zakazów, 

nastąpi to wtedy, kiedy faktycznie sytuacja na rzece będzie bezpieczna.  

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski złożył podziękowania dla służb mundurowych  

i osób cywilnych zaangażowanych w całą akcję.  

 

III. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zajęcia stanowiska 

dotyczącego katastrofy ekologicznej na rzece Odrze; 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski odczytał treść projektu uchwały. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Aleksandra Zielińska odczytała apel Zarządu Powiatu 

Gryfińskiego z dnia 19 sierpnia 2022 r. stanowiący załącznik do projektu uchwały.  

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski otworzył dyskusję. 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że w treści apelu znalazły się błędy 

literowe, wynika to z tego, że apel był sporządzany w krótkim czasie na podstawie spotkania 

z poszkodowanymi grupami. W apelu zostały zawarte postulaty, które zostały przez  

te osoby wyartykułowane. Zarząd Powiatu widzi problem i dlatego prosi o uwzględnienie 

postulatów i ich wdrożenie, bo powstaje rządowy program pomocowy. W dniu dzisiejszym 

odbywa się spotkanie z Minister Rozwoju i Technologii Panią Olgą Semeniuk, w którym 

uczestniczy Wojewoda Zachodniopomorski. Starosta dodał, że poprosił Wojewodę,  

aby postulaty osób poszkodowanych wybrzmiały na spotkaniu. Często powstają programy, 

które z góry mimo wszystko nie wchodzą w szczegóły, grupując ludzi i ich wykluczając. 

Zarząd Powiatu wie, że agroturystyka na terenie Powiatu odbudowuje się po pandemii. Jest to 



7 

 

 

szczególna sytuacja, przedsiębiorców, osób utrzymujących się z rzeki nie ma aż tylu, aby nie 

móc do nich podejść bardzo indywidualnie. W apelu uwzględnieni zostali także 

wielozawodowcy, aby nie zostali wykluczeni z pomocy, bo w ramach drugiego zajęcia 

prowadzą działalność turystyczną, angażują środki finansowe. Zarządowi chodziło o to, aby 

to bardzo wybrzmiało, łatwiej jest podchodzić do pomocy przedsiębiorcom takim jak 

Spółdzielnia Rybacka z uwagi na to, że wszystko jest łatwiejsze do wyliczenia.  

 

Radna Joanna Kostrzewa zapytała, czy stawy rybne mają kontakt z rzeką Odrą.   

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że są różnego rodzaju stawy,  

są różnie zarybiane. W apelu mowa o stawach rybnych, które bezpośrednio korzystały z Odry 

i przez rzeką nastąpiło ich zatrucie. Dodał, że w apelu został podany konkretny przykład  

tj. rekompensata za utratę 20 tys. szt. narybku jesiotra ostronosego, osoba prowadząca 

działalność rybacką prowadzi również projekt unijny mający służyć odnowieniu tego 

gatunku. Jest to wieloletni projekt, po stronie niemieckiej jest bliźniaczy projekt, która nie 

korzystała z wody Odry i w kontenerze nic się nie zadziało, a w tym przypadku cały narybek 

został utracony.  

 

Radna Joanna Kostrzewa zapytała, dlaczego w apelu została ujęta pomoc dla Muzeum  

w Gozdowicach.  

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że jak poszła informacja o skażeniu 

nadodrzańskich terenów to ruch turystyczny w tym Muzeum ustał. Niestety tak to działa,  

że jeżeli okolica jest zatruta to ludzie nie będą przyjeżdżać w okoliczne miejsca w tym 

wypadku do Muzeum. Starosta dodał, że Muzeum zostało zgłoszone przez jednostkę 

samorządu terytorialnego, a konkretnie przez Dyrektora, który widzi obecną sytuację. 

Muzeum jest utrzymywane przez jednostkę samorządu terytorialnego, należy domniemać,  

że gmina będzie musiała dołożyć środki na jego utrzymanie, no bo przecież go nie zamknie. 

W tej sprawie są sprawy ważne, nikogo nie można wykluczyć, bo może się okazać, że dla 

utrzymującego Muzeum jest to bardzo ważne. Pani Radna również bywa na uroczystościach  

i wie, że Muzeum jest w bezpośrednim pasie nadodrzańskim.  
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Radna Teresa Sadowska powiedziała, że nie pasuje Jej zapis w punkcie VI apelu - podpunkt 

1 „Rekompensata za utratę śniętych ryb w hodowli i zwrot kosztów odtworzenia”. Radna 

odbiera ten zapis, jakby w hodowli miały być hodowane śnięte ryby.   

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że Radna ma rację. Niestety zostało 

to tak zapisane i nikt ze sczytujących tego nie wychwycił.  

 

Radny Tomasz Mirakowski zapytał, kto będzie prowadził negocjacje w zakresie 

szczegółów. Rozumie, że nie powinny się toczyć na poziomie powiatu, tylko ogólniejszym. 

Czy nie istnieje konieczność założenia Stowarzyszenia Powiatów Nadodrzańskich? Tych 

powiatów jest 34, rzeka ma problemy i zaniedbania wieloletnie. Skutki kryzysu będą 

odczuwalne wiele lat. Są tutaj Radni, którzy mają duże doświadczenie w funkcjonowaniu 

organizacji samorządowych. Zapytał, czy jest sens występować z taką inicjatywą, czy nie 

powinno się wystąpić z inicjatywą założenia Stowarzyszenia Powiatów Nadodrzańskich, 

które pilnowałoby interesów powiatów, także w kwestii zanieczyszczeń Odry.  

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że jest to pomysł i wymaga analizy. 

Zarządowi Powiatu zależy na tym, aby apel nie pozostał w czterech ścianach. Starosta dodał, 

że ma informację od Kancelarii Rady Ministrów, że apel został przekazany do 10 

Ministerstw, które pracują nad tą pomocą. Tak, jak wcześniej mówił, dzisiaj o godz. 14:00 

rozpoczęło się spotkanie, na którym Wojewoda ma przedstawić postulaty z apelu, aby stały 

się przedmiotem rozmów. Dodał, że w dniu dzisiejszym miał kontakt z Marszałkiem, 

marszałkowie z nadodrzańskich obszarów się zrzeszyli i apel Zarządu również został 

przekazany na to forum. W treści projektu uchwały jest propozycja, aby te postulaty trafiły do 

Rady Ministrów za pośrednictwem Premiera RP, bo sam apel Zarządu był kierowany tylko do 

Premiera RP.  

 

Radny Hubert Andrych powiedział, że tydzień temu odbyła się sejmowa komisja 

Zachodniopomorskiego Zespołu Parlamentu, było to połączone spotkanie z kompetentnymi 

komisjami, aby w tym temacie obradować. Dodał, że wziął udział w tej komisji. Nie będzie 

zdawał relacji z tego, jaki miał tam miejsce jazgot kultury politycznej. Radny powiedział,  

że zadał pytanie, które ma dużo wspólnego z tym projektem uchwały, gdzie jako jedyny 

samorządowiec upomniał się o przedsiębiorców. Następnie posłowie również powtarzali 

kwestię doraźnej pomocy, najszybszej, która do tych przedsiębiorców powinna trafić, 
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ponieważ to nie są wielkie biznesy związane z agroturystyką i rybakami, ich nie ma aż tylu, 

żeby indywidualnie nie móc ich potraktować. Poprosił również o odpowiedź na pytanie,  

z kim to będzie konsultowane. Odpowiedzi nie zostały udzielone. Rozwinięcie przygotowane 

przez Zarząd Powiatu jest bardzo trafne. Sam rozmawiał z rybakami, był też świadkiem 

rozmowy, gdzie jeden z rybaków podczas rozmowy z dziennikarzem radiowym popłakał się. 

Nie mają możliwości przebranżowienia się. W tym projekcie uchwały widzi większość 

rozwiązań ich problemów dzisiaj.   

 

Radny Sławomir Terebecki powiedział, że przychyla się do projektu uchwały. Dodał,  

że problemów, które zostały wymienione i wypunktowane będzie więcej, które w przyszłości 

będą się znowu ujawniały, bo wiadomo, ta sprawa cały czas trwa i nie wiadomo jeszcze  

w jaki sposób ostatecznie się zakończy. Następnie zaproponował, aby stworzyć mieszkańcom 

formułę umożliwiającą zgłoszenie indywidualnych szkód, poprzez zebranie ich w postaci  

np. czarnej księgi katastrofy na rzece Odrze dot. terenu Powiatu, tak aby mieszkańcy 

indywidualnie oraz instytucjonalni mogli udokumentować swoje subiektywne roszczenia. 

Wówczas za kilka miesięcy można byłoby przedstawić to w formie większego dokumentu  

w zakresie poniesionych start. Być może mieszkańcom, którzy są w stanie je 

udokumentować, byłoby łatwiej uzyskać rekompensaty i zostanie to przez kogoś 

indywidualnie rozpatrzone na poziomie rzeczywiście rządowym, ewentualnie 

samorządowym, ale samorządowym wyższego szczebla niż powiat. Radny dodał, że ma apel, 

aby umożliwić mieszkańcom zgłaszanie roszczeń. Powiat byłby pośrednikiem, który zebrane 

dokumenty przekazałby do władz państwa.  

  

Przewodniczący Rady Roman Michalski zapytał, czy Pan Starosta chce dać komentarz  

w kontekście wypowiedzi, czy na zasadzie przyjęcia informacji? 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że został zgłoszony pomysł. 

 

Radny Wojciech Długoborski powiedział, że mamy do czynienia z dramatyczną sytuacją. 

Uczciwie trzeba powiedzieć, że do końca nie wiadomo, co jest przyczyną tego zjawiska  

w takiej skali. Prawdopodobnie jest to zbieg różnych okoliczności i skumulowanie tych 

różnych przyczyn spowodowało taki, a nie inny skutek, który odczuwają wszyscy, 

szczególnie mieszkańcy Powiatu, tak charakterystycznie położonego. Radny dodał, że byłby 

daleki od jakichkolwiek spekulacji, jakie mają miejsce i wykorzystywania tej sytuacji do 
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walki politycznej, która również ma miejsce zupełnie bezsensownie. Jest to brzydkie, 

niepotrzebne, szkodzące de facto rozwiązaniu problemu. Dodał, że bardzo się cieszy, że te 

wszystkie siły i środki, które w jakikolwiek sposób mogły przyczynić się do zajęcia się 

sprawą a problem ratunkowy został uruchomiony i były aktywne, to jest największy sukces  

w tym dramatycznym przypadku. Wszyscy włączyli się do ratowania, poprawienia sytuacji, 

wyławiania tych śniętych ryb, do badania wody zarówno w rzece jak i na ujęciach wody. 

Radny dodał, że Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych w Gryfinie Sp. z o.o., które dostarcza 

wodę mieszkańcom również włączyło się ewidentnie z marszu do tej sprawy, żeby nie było 

wątpliwości, co do tego, że woda jest niezdatna do picia. Woda badana jest permanentnie, 

codziennie, niezależnie od działań Sanepidu. PUK skorzystał z zewnętrznego źródła, które 

badało tę wodę pod innymi jeszcze parametrami. Nie ma żadnych zagrożeń. Zdarzały się  

takie sytuacje, że mieszkańcy Wirowa, pobierający wodę z ujęcia w Bartkowie mieli 

wątpliwości, czy czasami nie było infiltracji Odry do studni, z której pobierana jest woda  

w Wirowie za pośrednictwem ujęcia w Bartkowie. Ludzie po prostu byli przejęci, 

przewrażliwieni skalą tego zjawiska i dramatyzmem tej całej sytuacji. Tym wszystkim 

zaangażowanym w akcję, w szczególności całej braci strażackiej należą się jak największe 

podziękowania za ich wkład, tj. strażakom zawodowym państwowym, jak i ochotnikom. 

Największą pracę oni wykonywali bezpośrednio. Dobrze, że w miarę spokojnie podchodzi się 

do tej sprawy, nie ma zbędnych działań, politycznych, które miałyby popsuć całą tę relację 

związaną z poprawą stanu Odry. Ważne jest również wiedzieć to, że niezależnie od tego jak 

funkcjonował w tej sprawie Powiat, to mocno w te działania zaangażowały się również 

gminy. Od 10 sierpnia br., czyli jeszcze przed oficjalnym komunikatem o zagrożeniu, 

rozpoczęły się sztaby zarządzania kryzysowego w Gminie Gryfino. Miał możliwość 

uczestniczenia praktycznie we wszystkich sztabach, odbywały się one w różnych miejscach. 

Uczestniczyli w nich przedstawicieli wszystkich służb, tj. policji, straży pożarnej, weterynarii, 

Spółdzielni Rybackiej, Polskiego Związku Wędkarskiego, wszyscy Ci, którzy mieli do 

czynienie z tym problemem. Starali się te sprawy wyjaśniać i rozwiązywać, spokojnie też do 

tego podchodząc, bez zbędnych, niepotrzebnych spekulacji i oskarżeń, które pojawiały się w 

mediach zupełnie niepotrzebnie. Warto zaapelować o to, aby spokojnie oceniać tę sytuację, 

nienerwowo, zastanowić się nad tym, jak rozwiązywać ten problem, jak dalej skutki będą 

naprawiane. Jest zasadne, aby to uchwalić konsumując tym samym apel Zarządu Powiatu. On 

jest naprędce sporządzony, tak jak Pan Starosta zauważył, na podstawie zgłoszonych 

postulatów przez różne środowiska i może dlatego są tam różnego rodzaju błędy. Niezależnie 

od oceny tych postulatów, na ile są one słuszne, zasadne, to one zostały zebrane, ponieważ 
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były zgłoszone przez zainteresowane środowiska i to trzeba tak traktować. Do oceny ich są 

Ci, którzy będą mieli na nie reagować i odpowiadać, czyli Rząd Rzeczypospolitej Polskiej. 

 

Radny Tomasz Mirakowski podziękował Radnemu Wojciechowi Długoborskiemu  

za to uspokojenie. Radny na Komisji powiedział więcej w zakresie badania wody,  

że jest systematycznie badana. Radny dodał, że nie dziwi się mieszkańcom, wszyscy 

pamiętają, jak to chyba dwa lata temu była panika w Gryfinie, była wykupowana woda  

ze Szczecina i każdy ją przywoził, ponieważ nie było tej dobrej informacji, ta dobra 

informacja jest podstawą dobrej komunikacji z ludźmi. Radny ponownie podziękował 

Radnemu Wojciechowi Długoborskiemu, a następnie poprosił Zarząd o uzyskiwanie 

podobnych informacji od innych gmin, bo to gminy zarządzają tymi przedsiębiorstwami nad 

wodą i kanalizacją, jak u nich wygląda ta sprawa? Radny wie, że to one nie podlegają 

powiatowi, ale taką informację Radni powinni systematycznie otrzymywać.  

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że tę informację dzisiaj przekazał,  

bo oprócz tego, co Radny Wojciech Długoborski powiedział, to stacje wodociągowe 

permanentnie prowadzą badania, a przy tym w tym okresie katastrofy dodatkowo doszła 

kontrola Sanepidu i występując Radnym podał wszystkie wodociągi, które znajdują się  

w pasie nadodrzańskim, których gmin to dotyczy. 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski w obecności 18 Radnych zarządził głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zajęcia stanowiska 

dotyczącego katastrofy ekologicznej na rzece Odrze: 

za - 18, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XXXIX/290/2022 w sprawie zajęcia stanowiska dotyczącego katastrofy 

ekologicznej na rzece Odrze, została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 5. 

 

IV. Informacja o przygotowaniu do roku szkolnego 2022/2023 placówek oświatowych  

z terenu Powiatu Gryfińskiego (druk nr 1/XXXIX);  
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Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

przedstawiła prezentację pn. Informacja o przygotowaniu do roku szkolnego 2022/2023 

placówek oświatowych z terenu Powiatu Gryfińskiego (zał. nr 8). Niektóre dane wykazane  

w informacji nie są danymi ostatecznymi, ponieważ na dzień jej sporządzenia trwała 

rekrutacja uzupełniająca do szkół.  

 

Radny Tomasz Mirakowski powiedział, że zaniepokoiło go zdanie zamieszczone  

w podsumowaniu cyt. „Dyrektorzy aktualizują wewnętrzne regulaminy, procedury 

funkcjonowania szkół.” Jeżeli jest to normalne, że na koniec czy początek roku jest to robione 

to, po co znalazło się to zdanie. Natomiast jeżeli jest to coś niezwykłego to dziwi Radnego,  

że podstawowe dokumenty dla funkcjonowania szkoły są zmieniane.  

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

odpowiedziała, że zmieniane są na przykład statuty szkół w zakresie likwidacji technikum 

zawodowego (zmiana nazewnictwa), do zmiany czego zostali zobowiązani dyrektorzy.   

 

Radna Agnieszka Gralak zapytała, czy w ZSP w Chojnie jest klasa przygotowawcza dla 

dzieci z Ukrainy.  

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

odpowiedziała, że w tej chwili w szkołach znalazło się w różnych oddziałach, na różnym 

poziomie 36 uczniów, którzy już od marca br. uczyli się w naszych szkołach (zazwyczaj  

w oddziałach przygotowawczych). Są to uczniowie klas drugich, trzecich w zależności na 

jakim byli poziomie, jak zostali sklasyfikowani przez Radę Pedagogiczną. Oprócz tych  

36 uczniów, pan Dyrektor S. Głuszak ma złożonych na ten moment 30 podań. Było  

to m.in. tematem obrad dzisiejszego Zarządu, utworzenie klasy przygotowawczej. W takiej 

klasie może być maksymalnie 25 uczniów, a w okresie przejściowym dopuszczalnych jest 27.  

W ZSP w Chojnie nie ma klasy przygotowawczej. 

 

Radna Agnieszka Gralak powiedziała, że spotkała się z takim problemem, że w Domu 

Dziecka z Ukrainy znajdującym się w Moryniu, jest tam kilkoro takich dzieci, a dopiero teraz 

zaczynają wpływać od nich podania do szkół i internatu. Czy Powiat lub Gmina Moryń ma 

jakąś kontrolę nad ich nauczaniem, bo dzieci w wieku szkoły podstawowej odbywają tam na 

miejscu edukację. 
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Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

odpowiedziała, że jeżeli są to dzieci na etapie szkoły podstawowej to nadzór sprawuje gmina. 

 

Radna Agnieszka Gralak zapytała, co z dziećmi z Ukrainy na poziomie edukacji szkoły 

średniej. 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski poprosił Radną Agnieszkę Gralak  

o przedstawienie zaproszonych gości. 

 

Radna Agnieszka Gralak powiedziała, że są tutaj Państwo, którzy nie bardzo wiedzą jak  

i gdzie należy dokonać wyboru szkoły, gdzie i kiedy dzieci powinny pójść do szkoły. 

 

Głos z sali podziękował Radnej Agnieszce Gralak za pomoc, gdyż rzeczywiście nie wiedzieli, 

gdzie powinni się kierować. Obecny jest tutaj Pan Dyrektor Ukraińskiego Domu Dziecka  

w Moryniu, a dzieci mieszczące się tam od marca br. do tej pory chodziły do wewnętrznej 

szkoły. Pani przedstawiła się jako Mariola aus der Mark-Malter, że jest nauczycielem 

ekonomii i matematyki w Wolgast i Torgelow od 30 lat po niemieckiej stronie i działa na 

wspólnym obszarze Niemiecko-Polskim Pomorza. Dzieci kształcone były na terenie Domu 

Dziecka. A do tej pory kompletnie nie wiedzieli co zrobić, w poszukiwaniu informacji,  

a chodzi zarówno o internat, jak i szkołę. Wszystko robione było na ostatni moment. Uzyskali 

już pomoc w liceum, gdzie dziewczyny zostały przyjęte do klasy przygotowawczej, a pani 

Agnieszka pomaga im z internatem. Problem jeszcze polega na tym, że te dziewczyny będą 

musiały oczywiście wrócić na weekend do Morynia. My ze strony niemieckiej możemy 

pomóc i pokryć te koszty, ale jak długo tego nie wie. Ona w tej chwili od 24 lutego pokrywa 

wszystko z prywatnych pieniędzy – nie jest to jakaś skarga, powstaje strukturalny problem, 

bo za rok będą to te same dzieci, a są jeszcze dzieci, które za jakiś czas będą musiały opuścić 

Dom Dziecka. W tej chwili wzięli dwóch chłopców do Świnoujścia, gdzie już pracują  

i dostali mieszkania. Prosi po prostu o zwrócenie uwagi na ten problem, bo tych dzieci będzie 

coraz więcej. 

 

Słowa Dyrektora Ukraińskiego Domu Dziecka w Moryniu tłumaczone przez Panią 

Mariolę aus der Mark-Malter powiedział, że nasza szkoła znajduje się na głównej linii 

wojennej w Zaporożu, jest to mała wioska w regionie Zaporoskim, dokładnie 5 kilometrów 

od linii frontu. U nas wszystkie dzieci, które chodzą do szkoły, znajdują się również  

w internacie, to są dzieci sieroty. Może trzymać dzieci tylko do klasy dziewiątej i robi to,  
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ale później nie może tych dzieci zatrzymać. Nie ma uprawnień licealnych, gimnazjalnych. 

Tak, jak jest to w Niemczech, po klasie 9 muszą dzieci iść dalej. Po 9 klasie trzeba dla nich 

coś znaleźć. 

 

Mariola aus der Mark-Malter dodała, że wzięła do siebie do Wolgastu do szkoły do klasy 

przygotowawczej tych chłopców, którzy skończyli Dom Dziecka. Mieszkają i pracują  

w Świnoujściu a codziennie do szkoły dojeżdżają do Wolgastu w Niemczech. Coraz więcej 

będzie tych dzieci. Chodzi nam o skanalizowanie tego problemu i punkt drugi to nie chcemy 

nic za darmo. Jeżeli gmina Gryfino ma ochotę, żeby tę współpracę polsko-niemiecką rozwijać 

to może w weekendy przyjeżdżać i uczyć języka niemieckiego albo angielskiego, dlatego 

jeżeli jest taka możliwość to przyjedzie i będzie organizowała czas wolny. A w chwili 

obecnej z całego serca dziękują za okazaną pomoc Pani Agnieszce.  

 

Słowa Dyrektora Ukraińskiego Domu Dziecka w Moryniu tłumaczone przez Panią 

Mariolę aus der Mark-Malter powiedział, że teraz mają cztery następne dziewczynki, które 

muszą pójść, jeszcze dla innych dzieci na razie znaleźliśmy zabezpieczenie i przeżywanie  

w innych kanałach w innych instytucjach. Prosimy o wsparcie, ale nie chcemy nic za darmo. 

 

Mariola aus der Mark-Malter dodała, że jeżeli można coś społecznego dla nich zrobić, albo 

wychowawczego. Na przykład 7 października w Świnoujściu zapraszają wszystkich na 

wielkie spotkanie - wymiana polsko-niemiecka, sfinansowane przez stronę niemiecką. A takie 

coś można również zorganizować w Gryfinie. Dodała, że nie chcą nic za darmo tylko proszą 

o powiedzenie co oni mogą zrobić, żeby zabezpieczyć te dzieci.  

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

odpowiedziała, że była w kwietniu br. na spotkaniu razem z panią Dyrektor Powiatowego 

Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie w Domu Wczasów Dziecięcych w Moryniu. To jest 

Dom Dziecka z Ukrainy, gdzie również uczono na miejscu te dzieci. Wszystkie będące tam 

dzieci są objęte kształceniem specjalnym, taką wówczas otrzymała informację. Te dzieci 

uczyły się w systemie ukraińskim do końca roku szkolnego, on-line czy w jakiś inny sposób  

i nie można było ich włączyć do naszych szkół, bo po pierwsze wcale nie rozumiały  

po polsku, poza tym wiadomo, że kształcenie specjalne jest utrudnione zwłaszcza w innym 

języku, dla tych uczniów dodatkowy stres. Prawdopodobnie te dzieci, z tego co wie, uczyły 

się do końca roku szkolnego w systemie ukraińskim. 
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Słowa Dyrektora Ukraińskiego Domu Dziecka w Moryniu tłumaczone przez Panią 

Mariolę aus der Mark-Malter powiedział, że pamięta spotkanie. To szkolenie specjalne 

polegało na tym, że część dzieci są wymagającymi specjalnej troski, a część dzieci  

z umiarkowanym. 

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

odpowiedziała, że tak jak u nas są trzy stopnie upośledzenia, w umiarkowanym, lekkim.  

To jak wtedy rozmawiali, pan Dyrektor powiedział, że prawie wszystkie dzieci są w stopniu 

lekkim, może kilkoro w stopniu umiarkowanym bądź znacznym. 

 

Mariola aus der Mark-Malter dodała, że te cztery dziewczynki są „prawie normalne”. 

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

powiedziała, że gdyby chcieć przyjąć do naszych szkół specjalnych to potrzebne jest polskie 

orzeczenie, Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna w Gryfinie z tego co wie była  

do dyspozycji. Były przekazywane informacje. Poradnia, jeżeli ktoś się zgłosił to wydawała 

polskie orzeczenie, które kierowało ucznia do szkoły. Bez skierowania Starosty dziecko takie 

nie może trafić do polskiej szkoły. Najpierw trzeba było je zameldować, nadać pesel, 

przypisać do którejś gminy, gdzie obowiązek szkolny realizuje i dopiero wtedy, jeżeli uzyska 

skierowanie do kształcenia specjalnego, oczywiście na podstawie orzeczenia z poradni  

to wtedy byłoby tworzone oddziały. Takiej wiedzy nie mieliśmy. Z tego co wie, pani 

Dyrektor PCPR w Gryfinie, była kompetentna, żeby z Państwem załatwiać różne takie 

sprawy administracyjne. 

 

Mariola aus der Mark-Malter dodała, że osobiście rozmawiała z panią Dyrektor PCPR  

i byli z tymi dziećmi u lekarza, który stwierdził, że są to po prostu traumy spowodowane 

wojną na Ukrainie, one kognitywnie dają sobie radę i są mocne. Dwaj chłopcy, którzy 

powiedzmy też byli przez wojnę, jak chyba każdy z nas normalny człowiek, tych dwóch 

chłopaków wzięła do Niemiec. Oni nic nie rozumieli, siedzieli w Woltgascie przez trzy 

tygodnie i nic nie powiedzieli ani słowa a potem zaczęli normalnie mówić. Także sądzi,  

że z jednej strony są te strukturalne, pedagogiczne oczekiwania i schematy, systemy i ankiety, 

które my jako nauczyciele robimy, a z drugiej strony w specjalnej sytuacji powinno się dać 

dziecku możliwość wykazania się, że on z tym kognitywnym przetwarzaniem wiadomości nie 
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ma problemu. Chłopcy pracują i mają mieszkanie w Świnoujściu, doskonale sobie radzą  

i uczą się zawodu u niej w klasie. A z tymi dziewczynami jest tak samo, spędza z nimi dużo 

czasu i starają się również z kolegami ze szkoły pomóc im. One się doskonale rozwinęły. 

Miały test do klasy przygotowawczej i wszystko jest w porządku. Być może PCPR nie 

przekazał takich wiadomości. Pani była nie tylko w PCPR, ale też w gminie, a ponieważ  

jej rodzina jest z Dębna Lubuskiego i jeździ do babci przez Moryń, więc jest tam praktycznie 

co trzeci dzień. Takie informacje dostarczali.  

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

powiedziała, że nie widzi potrzeby, żeby angażować Radę Powiatu do tej sprawy. Jest to 

sprawa administracyjna i myśli, że w porozumieniu z PCPR, Poradnią zapoznają się z nią 

i zrobią wszystko, żeby Państwu pomóc. 

 

Radna Agnieszka Gralak powiedziała, że dokładnie też tak myśli. Radna chciała wyjaśnić, 

że wczoraj spotkała się z Panią Malter, ponieważ przyszła złożyć podania do internatu  

i dlatego wynikła taka rozmowa i powiedziała, że jest Radną Powiatu, a na najbliższej sesji 

postara się zapytać, czy Powiat może jakoś pomóc, gdyż jest Komisja Edukacji. Pani Malter 

skorzystała z okazji i przyszła po prostu na sesję, nie było Radnej zamiarem umożliwienie 

tego wystąpienia, jakie tutaj było, po prostu chciała tylko zapytać czy można jakoś ten 

problem rozwiązać. Jest już koniec sierpnia i Państwo są w strachu, nie wiedzieli, gdzie mają 

iść po pomoc. Czy można im po prostu jakoś pomóc i kontrolować też ilość dzieci?  

Z Morynia jest bliżej nawet do Mieszkowic, jeżeli chodzi o koszty dojazdu, a może  

do Chojny. A powstałą rozmowę można byłoby kontynuować godzinami. 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski powiedział, że ta propozycja jest konsumująca 

temat pomocy, bo to o to w tym wszystkim chodzi. Dziękuje Państwu za tą informację  

i rozumie, że zostanie to skoordynowane przez Radną Agnieszkę Gralak, żeby to skutecznie 

rozwiązać. Czy są jeszcze jakieś pytania w kontekście przedstawionego sprawozdania? 

 

Radny Wojciech Długoborski powiedział, że chciał tylko tak jakby skonstatować, że cieszy 

się, że w tym roku udało się tę informację przygotować jeszcze w sierpniu, bo chyba się nie 

myli, ale w ubiegłym roku mieli do czynienia z tą informacją dopiero we wrześniu. Wówczas 

zwracał uwagę na to, czy nie udałoby się tej informacji przygotować na sierpień przed 

rozpoczęciem roku. Państwo wtedy mówiliście, że nie bardzo to jest możliwe, ale okazało się, 
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że jednak można. I chciał z tego powodu wyrazić swoje zadowolenie i podziękowanie.  

Po drugie mamy do czynienia z zupełnie ciekawą nową sytuacją, mianowicie ze znacznie 

zwiększoną liczbą oddziałów i uczniów, co jest zawirowaniem wynikającym z tego 

podwójnego rocznika po likwidacji gimnazjum. 

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

powiedziała, że po likwidacji gimnazjum to było cztery lata temu pierwsze wejście a teraz jest 

kolejna zmiana i tam mogli wchodzić sześcio i siedmiolatkowie, którzy rozpoczynali szkołę 

w wieku siedmiu lub sześciu lat. Dwa roczniki się spotkały. 

 

Radny Wojciech Długoborski powiedział, że tak czy inaczej jest dużo więcej oddziałów  

i dużo więcej uczniów oraz brak nauczycieli. Jednakże działania są podjęte po to, żeby jednak 

ten stan kadry nauczycielskiej był zapewniony. Aczkolwiek w tym środowisku, jak wiadomo 

sytuacja znowu nabrzmiewa. Została podana informacja dotycząca subwencji oświatowej  

w zakresie finansowania mówiąca o tym, że zwiększona została subwencja o prawie  

850 000 zł, w tym na realizację podwyżek wynagrodzeń dla nauczycieli od 1 maja. Jest 

również zapowiedź kolejnej regulacji wynagrodzeń nauczycieli. Czy tu generalnie można się 

spodziewać też dodatkowej subwencji? Bo jak rozumie to nie było przewidziane i jest to 

element, na który warto zwrócić uwagę, że potrzebne będą pieniądze na dodatkowe 

wynagrodzenie nauczycieli, mimo, że zresztą nauczyciele niekoniecznie zgadzają się z tą 

dziewięcioprocentową podwyżką, która ma być właśnie od 1 września wprowadzona. Takie 

ma wątpliwości, ale generalnie chciał zauważyć, że ten stan przygotowań wskazuje na to, że 

do rozpoczęcia roku szkolnego Powiat jest w miarę dobrze przygotowany. Warto zwrócić 

uwagę również na to, co zostało tak dosyć pobieżnie powiedziane, że były wykonane prace 

remontowe i przygotowujące budynki, ogólnie substancję oświatową, do roku szkolnego. 

Uczniowie i nauczyciele oraz inni pracownicy oświaty będą mieli dobre warunki do 

wypełniania swoich zadań.   

 

W tym momencie posiedzenie opuścił Radny Jerzy Miler (18-1=17) 

 

Radny Hubert Andrych zawnioskował o 5 minut przerwy w obradach. 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski w związku z brakiem głosów w dyskusji 

podziękował Pani Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki, następnie 

ogłosił przerwę w obradach, która trwała od godz. 15.50 do godz. 16.00. 
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V. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie zmieniający uchwałę w sprawie 

określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli 

niewymienionych w art. 42 ust. 3 ustawy Karta Nauczyciela, nauczycieli 

realizujących w ramach stosunku pracy obowiązki określone dla stanowisk  

o różnym tygodniowym obowiązkowym wymiarze godzin oraz pedagogów, 

psychologów, logopedów, doradców zawodowych prowadzących zajęcia związane  

z wyborem kształcenia i zawodu w celu wspomagania uczniów w podejmowaniu 

decyzji edukacyjnych i zawodowych, zatrudnionych w szkołach i placówkach 

prowadzonych przez Powiat Gryfiński (druk nr 2/XXXIX);  

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski odczytał stanowiska komisji (zał. nr 9), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję, a następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie zmieniającym uchwałę 

w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli 

niewymienionych w art. 42 ust. 3 ustawy Karta Nauczyciela, nauczycieli realizujących  

w ramach stosunku pracy obowiązki określone dla stanowisk o różnym tygodniowym 

obowiązkowym wymiarze godzin oraz pedagogów, psychologów, logopedów, doradców 

zawodowych prowadzących zajęcia związane z wyborem kształcenia i zawodu  

w celu wspomagania uczniów w podejmowaniu decyzji edukacyjnych i zawodowych, 

zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez Powiat Gryfiński: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XXXIX/291/2022 zmieniająca uchwałę w sprawie określenia tygodniowego 

obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli niewymienionych w art. 42 ust. 3 ustawy 

Karta Nauczyciela, nauczycieli realizujących w ramach stosunku pracy obowiązki określone 

dla stanowisk o różnym tygodniowym obowiązkowym wymiarze godzin oraz pedagogów, 

psychologów, logopedów, doradców zawodowych prowadzących zajęcia związane  

z wyborem kształcenia i zawodu w celu wspomagania uczniów w podejmowaniu decyzji 

edukacyjnych i zawodowych, zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez 

Powiat Gryfiński, została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 5. 
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VI. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdania  

z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za I półrocze 2022 r. (druk  

nr 3/XXXIX);  

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski odczytał stanowiska komisji (zał. nr 9), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję, a następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia 

sprawozdania z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za I półrocze 2022 r.: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XXXIX/292/2022 w sprawie przyjęcia sprawozdania z realizacji planu kontroli 

Komisji Rewizyjnej za I półrocze 2022 r., została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 5. 

 

VII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody  

na sprzedaż nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Gryfińskiego, 

położonej w obrębie Radziszewo 1, gmina Gryfino (druk nr 4/XXXIX);  

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski odczytał stanowiska komisji (zał. nr 9), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję, a następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia 

zgody na sprzedaż nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Gryfińskiego, położonej  

w obrębie Radziszewo 1, gmina Gryfino: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XXXIX/293/2022 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 

stanowiącej własność Powiatu Gryfińskiego, położonej w obrębie Radziszewo 1, gmina 

Gryfino, została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 5. 

 

VIII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej gminie Chojna; 



20 

 

 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski odczytał stanowiska komisji (zał. nr 9), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję, a następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej gminie Chojna: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XXXIX/294/2022 w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie Chojna, 

została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 5. 

 

IX. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany budżetu powiatu  

na 2022 rok (druk nr 6/XXXIX); 

 

Przewodniczący Rady Powiatu Roman Michalski odczytał stanowiska komisji (zał. nr 9), 

otworzył i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję, a następnie w obecności 17 Radnych 

zarządził głosowanie imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie 

zmiany budżetu powiatu na 2022 rok: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XXXIX/295/2022 w sprawie zmiany budżetu powiatu na 2022 rok, została 

podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie, stanowi zał. nr 5. 

 

X. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2022-2039 (druk  

nr 7/XXXIX) 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski odczytał stanowiska komisji (zał. nr 9), otworzył 

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję, a następnie w obecności 17 Radnych zarządził 

głosowanie imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2022-2039: 
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za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XXXIX/296/2022 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Gryfińskiego na lata 2022-2039, została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 5. 

 

XI. Sprawozdanie z prac Zarządu Powiatu w Gryfinie (druk nr 8/XXXIX). 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że udzieli odpowiedzi na ewentualne 

zapytania.  

 

Radny Tomasz Mirakowski poprosił Pana Starostę o przekazanie do opinii publicznej 

zamierzeń w zakresie nocnej i świątecznej opieki zdrowotnej oraz gabinetów 

specjalistycznych mieszczących się w obecnych pomieszczeniach. Z odpowiedzi Pana 

Prezesa wynika, że na ten moment pozostaje wszystko „po staremu” i ewentualnie  

w przyszłości znajdą się lepsze pomieszczenia. Następnie Radny zapytał, jak wygląda to na 

dzień dzisiejszy. 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że w okresie międzysesyjnym, 

wakacyjnym został uruchomiony w Chojnie punkt nocnej i świątecznej opieki zdrowotnej,  

w budynku przychodni, który jest własnością Powiatu, a oddany w użytkowanie dla Szpitala 

Powiatowego w Gryfinie Sp. z o.o. Starosta kontynuując dodał, że nocna i świąteczna opieka 

zdrowotna w Gryfinie mieści się w budynku przy ul. Nieodległości 39. Były postulaty, aby 

przenieść punkt do nowego budynku. Na dzień dzisiejszy Prezes Szpitala nie widzi 

możliwości ze względu na przepisy. Kontrakt z NFZ nie pozwala, aby punkt nocnej  

i świątecznej opieki zdrowotnej był w bliskiej lokalizacji z izbą przyjęć. Dodał, że sam jest za 

tym, aby nocna i świąteczna opieka zdrowotna mieściła się w nowym budynku, do punktu 

opieki zdrowotnej przychodzą różne osoby, są względy bezpieczeństwa i będą nad tym 

pracować. Na dzień dzisiejszy nie znajduje rozwiązania. Swojego czasu był z Panem 

Naczelnikiem Wydziału Remontów Inwestycji i Zamówień Publicznych w budynku Szpitala. 

Pewne pomieszczenia są możliwe do zaadaptowania i będą się starali, aby punkt nocnej  

i świątecznej opieki zdrowotnej i izba przyjęć były w jednym miejscu. W obecnej lokalizacji 



22 

 

 

punktu nocnej i świątecznej opieki zwrotnej mieszczą się schody, które mogą być trudnością 

do pokonania dla osób niepełnosprawnych. Nad tym niestety muszą troszkę popracować. 

 

Radny Wojciech Długoborski odnosząc się do listu intencyjnego zawartego z Gminą 

Gryfino w zakresie współpracy w celu złożenia wniosku o dofinansowanie w ramach 

Rządowego Programu Inwestycji Strategicznych Polski Ład - edycja V - Rozwój stref 

przemysłowych, zapytał na czym ma polegać udział Powiatu, w jakim sensie beneficjentem 

ma być Powiat a w jakim Gmina? 

 

Od tego momentu w posiedzeniu uczestniczył Radny Jerzy Miler (17+1=18) 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że w ramach Polskiego Ładu ukazał 

się kolejny nabór wniosków, czyli zapowiedź tego naboru. Określony był termin. Doszło  

do spotkania z przedstawicielami Gminy. Powstał list intencyjny o który Radny pyta. Nabór 

ten dotyczy rozwoju stref przemysłowych, a jedyna strefa przemysłowa jest w Gminie 

Gryfino. Każdy z nas ma pewien projekt do zrealizowania. Wniosek został złożony przez 

Gminę Gryfino, która jest Liderem. Gmina ma otrzymać więcej środków na drogi będące  

w strefie, tj. 18 mln złotych, natomiast Powiat 15 mln złotych. Jeżeli chodzi o tę strefę 

przemysłową to są możliwe dwa kierunki w tym akurat ten kierunek również Sobieradz - 

Chwarstnica i to tam kolejny etap. Starosta dodał, że wkład własny jest bardzo mały. 

 

XII. Interpelacje i zapytania radnych. 

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski powiedział, że w okresie międzysesyjnym  

wpłynęła interpelacja nr 144/22 Radnego Huberta Andrycha – zał. nr 10 (wszyscy Radni 

otrzymali treść interpelacji w wykazie pism). Następnie zapytał, czy któryś z Radnych 

chciałby złożyć interpelacje lub zapytanie. 

 

- nie zgłoszono interpelacji ani zapytań 

 

XIII. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  

 

- brak; 
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XIV. Sprawy różne, informacje, wolne wnioski.  

 

Przewodniczący Rady Roman Michalski powiedział, że wpływają zaproszenia  

na uroczystości dożynkowe w poszczególnych gminach. Wójt Gminy Widuchowa Paweł 

Wróbel poprosił, żeby Państwu przypomnieć, bo dostaliście na maila informację o dożynkach  

w sobotę w Gminie Widuchowa. Dodał, że zapraszają też do Gminy Banie, do Wysokiej 

Kamieńskiej, do Czelina. Wpłynęło zaproszenie na obchody 1 września w Gryfinie  

i do Starych Łysogórek. Następnie powiedział, że w wykazie skierowanym do wiadomości 

Rady Powiatu w Gryfinie również znajdowało się: 

- pismo Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego Departamentu Ochrony Zabytków, 

znak: DOZ-WD.6530.590.2022 z dnia 8 lipca 2022 r., dotyczące udzielenia Parafii 

Rzymskokatolickiej pw. św. Kazimierza w Swobnicy dotacji w wysokości 140 000,00 zł  

z przeznaczeniem na pokrycie kosztów zadania pn. Swobnica, kościół pw. św. Kazimierza 

(XIII w.): remont konstrukcji dachu i wymiana pokrycia dachowego – nakaz PINB  

(zał. nr 11). 

 

XV. Zakończenie posiedzenia. 

 

O godz. 16:20 Przewodniczący Rady Powiatu w Gryfinie Roman Michalski wobec 

wyczerpania porządku obrad zamknął XXXIX sesję Rady Powiatu w Gryfinie. 

 

 

Protokół sporządziły: 

 

Magdalena Romankiewicz 

 

Dominika Konopnicka 

 

 

                              Przewodniczący Rady  

 

                               Roman Michalski 


